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دبیر کل انجمن اســلامی مدرســین دانشــگاه ها با بیــان رعایت اخلاق 
حرفــه ای و تقوای رســانه ای، گفت: »آســیب اقدامــات قضایی فقط به 
اصلاح طلبان نمی رســد بلکه به همه طیف ها خواهد رســید، برای همه 
محدودیت هایی فراهم می کند و آسیب پذیری رسانه ها را افزایش خواهد 

داد.«

اگرمجبورشویمعلیهبرخیرسانههاشکایتمیکنیم
حجت الاسلام و المسلمین محسن رهامی در ادامه بیان کرد: »هیچ یک از 
اصلاح طلبان معتقد به اقدام قضایی نسبت به مطبوعات نیستند. معتقدیم 
روش هایی که درگذشته برای تعطیلی روزنامه ها صورت می گرفت، درست 
نبوده است. معتقد هستیم رسانه ها برای خارج شدن از استرس و رعایت 
اصول حرفه ای باید آزاد و به دور از تعقیب قضایی باشند اما بعضی ازرسانه ها 

نیز از سعه صدر افراد به شکل نادرستی استفاده می کنند«.  

وی افــزود: »در پرونده های متعــدد وکیل مدافع رســانه ها و خبرنگاران 
بوده ام و امیدوارم با تذکر کتبی این گونه رفتارها اصلاح شود. در همه ایام 
به خصوص ایام انتخابات رسانه ها باید اخلاق حرفه ای را رعایت کنند و با 
گاه سازند. تاکنون نسبت به  اطلاع رسانی دقیق و به موقع، افکار عمومی را آ
انتشار خلاف واقع سخنانم نیز اقدام قضایی نکرده ام و امیدوارم هیچ موقع 
کارم به شکایت نکشد. اگر برخی اعمال رسانه ها ادامه یابد و مجبور شویم 
به عنوان آخرین راه حل، از ضمانت اجرای قضایی استفاده خواهیم کرد.«

اصلاحطلبانشمشیرراازروبستهاند؟
رهامی با حرف هایش، به اصطلاح یک تیر و دو نشان زده است؛ هم از عدم 
تمایل اصلاح طلبان به شــکایت از رسانه ها ســخن گفته و هم از شکایت 
آن ها در صورت لزوم. دبیر کل انجمن اسلامی مدرسین اما پیغام مهم تری 
داده است: »انتخابات مجلس شــورای اسلامی و خبرگان نزدیک است 

و رسانه ها حواسشان باشد«. رهامی اما حرف های دیگری هم زده است: 
»برخی رســانه ها ســخنرانی بنده را در خصوص حمایت از دولت روحانی 
به گونه ای انعکاس دادند که کاملا برعکس آن چیزی بود که ایراد شــده 
بود و بخش هایــی از آن کاملا از بخش اصلی تفکیــک و در جهت ایجاد 
تفرقه بهره برداری شــده بود. در همین سخنرانی اخیر اینجانب در یاسوج 
نیز یکی از ســایت های جریان افراطی ســخنان اینجانب را در خصوص 
ضرورت انتخاب افراد شایســته برای مجلس آینده را نامناســب و خلاف 
واقع منعکس کرد به نحوی که بعضی از نمایندگان آن را متوجه خودشان 
دانسته و به شکل نامناســبی درصدد پاسخگویی برآمدند در حالی که این 
بخش از صحبت های من به هیچ وجه ناظر به مجلس فعلی نبوده و متوجه 
انتخابات اســفند ۹۴ بود. ممکن اســت خبری برد تبلیغاتی داشته باشد و 
موجب اختلاف داخلی شــود اما پس از تکذیب و روشــن شدن واقعیت، 

اعتماد مردم به آن رسانه سلب خواهد شد«.

عراقچی تصویب در برجام 
را به صلاح نمی داند

ســخنگوی کمیسیون ویژه بررســی برجام مجلس 
شورای اسلامی گفت: »عباس عراقچی بر این باور 
است که مجلس به برجام اگر به عنوان یک معاهده 

نگاه نکند، می تواند نقش قوی تری ایفا کند.«

برنامهموشکیراباسرعتبیشتروبدون
محدودیتپیشمیبریم

حسین نقوی حســینی با اشاره به ششــمین جلسه 
کمیســیون ویژه بررســی برجــام بیان کــرد: »وی 
می گوید وقتی که معاهده سند و به تصویب مجلس 
برسد، قانون می شود و خودمان را به دست خودمان 
ملزوم کرده ایم. عراقچــی در ارتباط با ابعاد حقوقی 
قطعنامــه و برجام توضیــح داد که شــورای امنیت 
فعالیت هسته ای جمهوری اسلامی را تحت فصل 

هفتم منشور ملل متحد قرار داده بود.«
وی ادامــه داد: »عراقچی با تاکید بــر بیانات مقام 
معظم رهبری در ملاقات نمایندگان مجلس خبرگان 
با معظم له، تعبیر خودشــان را از بیانات حضرت آقا 
بیان کردند و باز هم به عنوان نظر کارشناس تصویب 

برجام در مجلس را صلاح ندانستند.«
برنامه های موشــکی، یکی دیگر از مباحث مطرح 
شــده در این جلســه بود. نقــوی حســینی در این 
خصــوص گفــت: »عراقچــی در ادامــه گفت که 
برنامه موشــکی جمهوری اســلامی را با ســرعت 
بیشــتر و بــدون محدودیت پیــش خواهیم برد. در 
حوزه نظامــی و تســلیحاتی نیز مطابــق قطع نامه 
۲۲۳۱ آورده شــد که خرید و فروش تســلیحاتی از 
ممنوعیت قطعنامــه قبلی بــه محدودیت مورد به 
مورد برای مدت نیم سال تبدیل شده که اولا برای 
ما لازم الاجرا نیست، ثانیا مدت آن محدود است و 

ثالثا ما را محدود نمی کند.«

توافقژنوآتشبسموقتبود
سخنگوی کمیســیون امنیت ملی مجلس شورای 
اســلامی ادامه داد: »معاون حقوقی و وزارت امور 
خارجه کشــور همچنین بیان کرد که توافق ژنو یک 
آتش بس موقت بود برای دستیابی به توافق نهایی، 
توافق ژنو ایستادن دو طرف در سرجای خودشان بود. 
آن ها تحریم های بیشتر نکنند و ما هم فعالیت بیشتر 
در غنی ســازی نکنیم الا اینکه ما پذیرفتیم که مواد 
۲۰درصد را اکسید کنیم و طرف هم پذیرفت اجرای 
قانون کاهش صدور نفت ایران اجرا نشود و متوقف 
شــود، برخی کانال هــای بانکی بــرای خریدهای 
غذایی و دارویــی ایجاد کردند و مقداری از پول های 

بلوکه شده ما هم آزاد شود.«
نقوی افــزود: »عراقچی گفت که برجــام ضمیمه 
قطعنامه است و ارزش قطعنامه های شورای امنیت 
ســازمان ملل را دارد. اما قطعنامه بخشــی از برجام 
نیست. یعنی نقض برجام موجب بازگشت تحریم ها 
می شــود، امــا نقــض قطعنامــه موجب بازگشــت 
تحریم ها نمی شــود. مطابــق قطعنامه تحریم های 

تسلیحاتی و موشکی بلافاصله لغو نمی شود.«
ســخنگوی کمیســیون ویــژه بررســی برجــام در 
خصــوص ابعاد حقوقــی برجام خاطر نشــان کرد: 
»عراقچی پیرامون ســوالات مطــرح توضیح کامل 
داد از جمله اینکه قطعنامه ۲۲۳۱ موضوع هسته ای 
را از ذیــل فصــل هفتم منشــور ملل متحــد خارج 
کرده است، کمیســیون مشــترک مربوط به اقلام 
غیرنظامی غیرهســته ای اســت، برگشــت پذیری 
دوطرفه اســت و ما هم به همان انــدازه حق داریم 
 که طرف مقابل حق دارد. عدم پایبندی طرف مقابل 

برعهده ماست.«

 باید کاری کنیم تا ۳۰ سال آینده نگویند 
ترکمانچای نوشته شد

دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظــام گفت: »در طول مذاکــرات همواره از 
مشــوق های جناب آقــای ظریف و دوستانشــان بودم و تشــویق می کردم که 
مذاکرات را با جدیت ادامه دهند و پشت گرمی به آن ها می دادم اما پس از اینکه 

برجام نهایی شد جلسه خاصی با آن ها نداشتیم.«
محســن رضایی با حضور در برنامه متن و حاشــیه صدا و ســیما، به چند سوال 

پاسخ داد. 

طرفاصلیدراینمذاکراتایرانوآمریکابود
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه، با ورود به بحث برجام و ذکر چند 
نکته، اظهار داشت: »من برجام را زیاد مطالعه کرده ام«. مجری در این خصوص 
از محسن رضایی پرسید: »این توافق در ایران و داخل آمریکا بررسی می شود؛ 
چرا سایر کشورهای مذاکره کننده این مذاکرات را دنبال نمی کنند؟« وی پاسخ 
داد:» طــرف اصلی مذاکرات، ایران و آمریکا بوده اند و کشــورهای دیگر مانند 
فرانسه، آلمان و انگلیس طرف اصلی این بحث ها نبودند. حتی زمانی که فرانسه، 
انگلیس و آلمان ۱۲ ســال پیش مذاکرات را با ایران شروع کردند آمریکایی ها 
با کارشکنی هایشــان موجب ملغی شدن مذاکرات شدند. بنابراین طرف اصلی 
در این مذاکرات ایران و آمریکا بوده و طبیعی اســت که رفتار ما و آمریکا بیشتر 

درباره برجام مهم باشد«. 

برجامازدرونمجلسوشورایعالیامنیتملیبیرونآید
محسن رضایی در خصوص حساســیت های مرجع بررسی برجام گفت: »این 
بررســی ها دو گونه اســت. برخی که مخالف بررســی برجام در مجلس هستند 
نگرانند که اگر مجلس برجام را تصویب کرد این یک حکم قانونی شود و دست و 
پای دولت در آینده بسته شود. گروهی دیگر هستند که نمی خواهند مجلس به 
برجام ورود کند تا محدودیت ها یا شرایطی برای اجرا شدن برجام نوشته نشود. 
گروه دوم از نظر من مشکوک اند اما گروه اول افرادی دلسوز هستند. گروه دوم 
بدون استدلال و منطق مانع بررسی برجام در مجلس می شوند و شاید قصدشان 
این باشــد که آمریکایی ها به هر شــکل بخواهند برجام را اجرا کنند و ما موجب 

محدودیت این موضوع نشویم«.
وی در ادامه بیان کرد: »شــورای عالی امنیت ملــی برجام را تصویب می کند یا 
شرایطی خدمت رهبر معظم انقلاب پیشنهاد می شود؛ این ها رکن و رکن های 
خوبی اســت حال اگر مجلس هم وارد عمل شود حســن این کار این است که 
برجام از درون مجلس و شورای عالی امنیت ملی بیرون می آید و به قول معروف 
دو قبضه می شود. ما باید کاری کنیم تا ۳۰ سال بعد نگویند ترکمانچایی نوشته 
شــد و همچنین نگویند چیزی به دولت ایران تحمیل شد. وقتی مراحل قانونی 

طی شود هم برای آینده تاریخ خوب است و هم برای اجرایی شدن. البته لزومی 
ندارد مجلس عین آن را تصویب کند و میتواند آن را که تصویب کرد، شــرایطی 

بگذارد و الزاماتی هم وارد کند.«

درصورتاختلاف،رهبریمشکلبرجامراحلمیکند
این حرف رضایی باعث شد که مجری بپرسد: »اگر نظر مجلس و شورای عالی 
امنیت ملی درباره برجــام متفاوت بود چه باید کرد؟«، دبیر مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام گفت: »در قانون اساســی همه راه های بن بســت، بسته شده 
اســت یعنی هیچ راه بن بســتی در جمهوری اســلامی پیش نمی آیــد. مثلا در 
چنین شرایطی اگر مسئله ای معضل شود رهبری می تواند آن را حل کند و اگر 
مسئله ای نیاز به مصلحتی داشته باشد رهبری می تواند آن را در ارجاع به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام حل کند. اصلًا ما در جمهوری اسلامی ایران با وجود 

رهبری هیچ نوع بن بستی نداریم«.

مگرآمریکاییهاهماینطورعملمیکردند؟
مجری برنامه در ادامه افزود: »برخی ها می گویند اگر قرار به بررسی متن مورد 
توافق بود، باید قبل از انتشار آن را می آوردند و تصمیم گیری می کردند نه حالا که 
توافقی شده است. نظرتان چیست؟«، محسن رضایی در پاسخ با اشاره به اینکه 
آمریکایی ها هم همین کار را می کنند، گفت: »مگر آمریکایی ها این طور عمل 
می کنند؟  اکنون آقای اوباما نگران مصوبه کنگره است. پس آن ها هم همین 
کار را می کنند و الان مسئله برجام هم در آمریکا و هم در ایران بررسی می شود. 
آن ها تصمیم خودشــان را می گیرند و مــا هم تصمیم خودمــان را می گیریم. 
قطعا اگر این رد شود، آمریکا افول جدی در روابط بین الملل می کند چون همه 
قدرت های بین المللی نشسته و به توافقی رســیده اند و اگر کنگره آمریکا آن را 
رد کند، حیثیت بین المللی آمریکا زیر سوال می رود و دیگر آمریکا مانند گذشته 
نمی تواند قدرت های دیگر را پشت ســر خودش به توافق های جهانی بکشاند و 

به صحنه بیاورد.«

تحریمهابایدکاملاکنارروند
دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام در خصوص اثرات برجام اظهار داشت: 
گاهانه به عنوان  »این برجام فقط تسهیلاتی را برای ما به وجود می آورد. کسانی آ
طرفدار دولت مباحثی را مطرح می کنند اما این ها می خواهند زیر پای آقای دکتر 
روحانی را یک سیل و توفان عظیمی به راه اندازند. آن ها باید بروند از اقتصاددانان 
سوال کنند اما متاسفانه برخی آقایان روشنفکر سیاسی در هر زمینه ای اظهار نظر 
می کنند. ما در دولت گذشته هم این گرفتاری ها را داشتیم و اکنون دوباره یک 

سری روشنفکر پیدا شده اند و بدون استدلال و منطق درباره مسائل اقتصادی 
اظهار نظر می کنند. اگر می خواهید ســرمایه گذاری صورت گیرد باید ریســک 
تحریم ها کاملا برداشته شود یعنی تحریم ها باید کاملا  کنار برود و متوقف شود 

نه اینکه تعلیق شود«.
رضایــی در ادامه افزود: »اگر در برجام ایراداتی باشــد، حتما مجلس شــورای 
اســلامی برای این موضــوع راهی دارد و می تواند شــرایطی بگــذارد. رهبری 
شــرایطی را فرمودنــد که حتمــا  مجلس رعایــت می کند. اینکــه آمریکایی ها 
می گوینــد چارچوب تحریم ها حفظ می شــود یعنی چه؟ آیــا آن ها می خواهند 
چماقی را بر ســر اقتصاد ملی ایــران نگه دارند؟ اگر قرار باشــد ســرمایه گذار 
اروپایی بخواهد کارخانه و تشــکیلات اقتصادی در ایــران احداث کند اما فکر 
کنــد که هر لحظــه ممکن اســت تحریم ها برگردد، چه کســی می آیــد اینجا 
 سرمایه گذاری کند؟ پس بنابراین برجام یک مسئله و شکل اجرای آن مسئله ای 

دیگر است«.

دشمنرادستکمنگیرید
مسحن رضایی در پاسخ به سوال آیا اکنون قدرت نظامی ما در حدی هست که 
توان بازدارندگی برای دشمن داشته باشد، بیان کرد: »من همیشه به دوستان 
نظامی می گویم که دشمن را دست کم نگیرید. اخیرا در جلسه ای به چند نفر از 
دوستان اعتراض کردم که چرا شما این طور صحبت می کنید؟ من معتقدم هیچ 
دشمنی را نباید دست کم گرفت اما به ملت بزرگ ایران عرض می کنم که امروز 
توانایی های ارتش و ســپاه و نیروهای مسلح در حد بسیار خوب و متوقف ناپذیر 
است و ماه و سالی نیست که موشک جدیدی و سلاحی را اختراع نکنیم و برای 

دفاع از خودمان هیچ محدودیتی نداریم.«

هرکسباهرلقبیدوستداردمنراصدابزند
رضایی در ادامه درمورد خودش گفت: »من از لفظ آقا محسن که حضرت امام 
در دوران دفاع مقدس به کار می بردند خاطرات زیادی برایم زنده می شود و آن 
خاطرات بخش مهمی از زندگی من را تشــکیل می دهد و علاقه دارم با همان 
لفظ خودمانی و مردمی مرا صدا بزنند. البته هرکسی با هر لقبی دوست دارد من 
را صدا بزند، مخالف نیستم. در حال حاضر هم  اینکه من به دستور مقام معظم 
رهبری برگشــتم درست است اما اکنون به دوستانم کمک می کنم و هر نظری 

که رهبر انقلاب داشتند، دنبال می کنم«.
دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام در خصوص اینســتاگرام و شبکه های 
اجتماعــی گفت: »اینســتاگرامم ســردبیر دارد اما برخی اوقات خودم پســت 

می گذارم«.

سوژه روز

امنیت و ثبات عراق، امنیت و ثبات ایران است 
رئیس  جمهور هنگام دریافت استوارنامه سفیر جدید عراق در تهران، با تاکید بر اهمیت روابط جمهوری اسلامی ایران با کشور همسایه، دوست و برادر، عراق، تاکید کرد: بی تردید امنیت و ثبات در عراق به مثابه امنیت 
و ثبات در ایران اســت.  حجت الاسلام حسن روحانی روز یکشــنبه و هنگام دریافت استوارنامه سفیر جدید عراق در تهران با بیان اینکه آرزوی ما این اســت که عراق شاهد استقرار ثبات و امنیت کامل باشد، اظهار 
داشــت: جمهوری اســلامی ایران همواره از تمام توان و ظرفیت خود برای استقرار ثبات و امنیت در عراق در چارچوب تمایل و خواســت دولت و مردم این کشور بهره گرفته است و اگرچه معتقدیم مسئولیت اصلی 
اســتقرار امنیت بر عهده دولت و مردم این کشور است، اما از هیچ کمکی به کشور دوســت عراق دریغ نخواهیم کرد. رئیس جمهور با تاکید براهمیت روابط جمهوری اسلامی ایران با کشور همسایه، دوست و برادر 
عراق، گفت: بی تردید امنیت و ثبات در عراق به مثابه امنیت و ثبات در ایران اســت. روحانی ظرفیت ها و اســتعدادهای فراوان برای گسترش روابط دو کشور در عرصه های اقتصادی، فرهنگی و سیاسی را نیز یادآور 
شد و اظهار داشت: خواهان استمرار روابط رو به رشد دو کشور در همه زمینه ها هستیم. رئیس جمهور با بیان اینکه منطقه باید از لوث دخالت  خارجی و تروریسم پاک شود تصریح کرد: آرزوی ما پیروزی ملت 

عراق در مبارزه با تروریسم و زندگی همه اقوام عراقی در چارچوب یک ملت و در آرامش و امنیت کامل است.

اصلاح طلبان شمشیر را از رو بسته اند؟

سیاسی


